
دبیرکل حزب موتلفه:

کسانی رای آوردند که دنبال تحول بودند
کاهش رای آوری قالیباف طبیعی بود

آن  در  که  بود  جایی  دوازدهم  مجلس  انتخابات 
اختلافات درون گروهی اصولگرایان آشکارتر از همیشه 
شد، جایی که شاهد ارائه چند لیست در عرصه انتخابات 
گر مشارکت بالای مردم و حضور جریان رقیب  بودیم و ا
در انتخابات می بود امروز شاید نتیجه به نحو دیگری 
بود و اساسا اصولگرایان پایشان به بهارستان نمی رسید. 
این در حالی است که  در انتخابات اخیر شورای وحدت، 
ائتلاف شانا و جبهه پایداری، جبهه صبح ایران و امنا 
گانه ای را ارائه کردند و هر کدام نیز بر  لیست های جدا
کید داشتند. اما در نهایت با مشارکت  اصلح بودن خود تا
کم و حداقلی مردم دیدیم که لیست شورای وحدت رای 
نیارود و از لیست های ائتلاف شانا و جبهه پایداری و صبح 
کثریت نفرات از لیست  ایران نیز چند نفر انتخاب شدند و ا
امنا انتخاب شدند. گرچه از لیست شورای وحدت نیز 
سرلیست آن یعنی منوچهر متکی به بهارستان رسید. 
حال برخی اصولگرایان معتقدند افرادی رای آوردند که 
دنبال تحول بودند. این در شرایطی است که باید دید 
اصولگرایان تحول را در چه چیزی تعریف می کنند که این 
که  منتخبان می خواهند در مجلس تحول ایجاد کنند. چرا
عملکرد آنها را در ادوار گذشته مجلس به ویژه مجلس نهم 

دیده ایم.

ظرفیت  از  بیشتر  نمایندگان  از  مردم  انتظار    
آن هاست

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: شورای وحدت 
گسترده نداشت و  و حزب موتلفه پول برای تبلیغات 
چون تبلیغ کمتری شد، لیست شورای وحدت در تهران 
از  بادامچیان در تحلیل خود  اسدا...  شناخته نشد. 
نتایج انتخابات مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: در 
این انتخابات در تهران لیست ها رای آوردند. ۱۴ نفری 
که به مجلس راه یافتند، همگی در لیست ها بودند و ۳۲ 
نفری هم که به مرحله دوم رفتند هم در فهرست ها بودند 
ج از فهرست رای نیاورد. شورای  و کسی در تهران خار
ائتلاف  و شورای وحدت به اجماع نرسیدند و چهره ها و 
لیست های جدیدی هم وارد انتخابات شدند و رهبری 
هم رهنمود دادند که مردم افراد اصلح را انتخاب کنند و 
مردم هم بین فهرست ها دنبال اصلح گشته و به آن ها رای 
دادند. وی درباره کاهش رای افرادی مانند قالیباف، گفت: 
در انتخابات مجلس اول آقای فخرالدین حجازی رای 
اول را کسب کرد ولی در دوره بعد نتوانست این جایگاه را 
حفظ کند. زمانی آقای هاشمی رای اول بود و زمانی هم نفر 
سی ام شد. این مسائل در انتخابات آزاد، طبیعی است و 
من این را معضل نمی دانم. این فعال سیاسی درباره تاثیر 
عملکرد مجلس یازدهم در نتیجه انتخابات، بیان داشت: 
من نگاه منفی به مجلس یازدهم ندارم. این مجلس هم 
زحمت کشید و تلاش کرد ولی در حد خودش. برخی از این 
عزیزان به درد تحقق بیانیه گام دوم انقلاب نمی خوردند 
که در این دوره هم رای نیاوردند. البته انتظار مردم از 
نمایندگان هم بیشتر از ظرفیت آن هاست. از سویی این 
نمایندگان پشتوانه قوی حزبی هم نداشتند. ما در حزب 
موتلفه در این انتخابات از ۲۴۹ نفر حمایت کردیم که 
بسیاری از آن ها در انتخابات پیروز شدند که امیدواریم 
بتوانیم با این ها کار کرده و تحول کافی را در کشور ایجاد 
کنیم. نظارت بر حسن اجرای بودجه، تثبیت قیمت ها و 
ح جامع و علمی آب برای حل مشکلات این  تدوین طر
حوزه ۳ اولویت اصلی موتلفه در مجلس بعدی خواهد بود.

   نمایندگان تلاش خود را برای خدمت به مردم 
به کار گیرند

بادامچیان درباره جایگاه لیست »شورای وحدت« در 
نتایج انتخابات تهران، تصریح کرد: شورای وحدت تبلیغ 
لازم را نداشت. این شورا دنبال راه اندازی پارلمان استانی 
بود ولی پول نداشت. ما در موتلفه پول برای تبلیغات 
گسترده نداشتیم. هزینه ها هم خیلی بالا رفته است و 
چون تبلیغ کمتری شد، لیست شورای وحدت شناخته 
نشد. در دو روز منتهی به انتخابات همه دنبال لیست 
شورای ائتلاف و جامعه روحانیت بودند و از لیست شورای 
وحدت اطلاعی نداشتند. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
با اشاره به این که »لیست »صبح ایران« هم رای بالایی 
به دست نیاورد«، گفت: از آن لیست چند چهره منتقد 
رای آوردند البته بعضی از آنها هم در لیست های دیگر هم 
حضور داشتند. از  سویی جامعه هم تحول می خواست و 
کسانی که حرف از تحول زدند، رای آوردند. وی در پاسخ به 
اینکه آیا مردم از اصولگرایان سنتی عبور کرده اند؟ افزود: 
من این حرف های سنتی و مدرن را قبول ندارم. مردم 
دنبال این حرف ها نبودند. برخی از کسانی که رای آوردند 
به اصطلاح سنتی تر از ما هستند. بادامچیان تصریح کرد: 
انتخابات خوبی با حضور ۱۵ هزار داوطلب و مشارکت ۲۵ 
میلیون نفر در امنیت و آرامش برگزار شد و کمتر شاهد 
بداخلاقی بودیم و این مساله آنچنان نمودی نداشت. 
مساله مشارکت که مورد تایید رهبری بود هم محقق شد. 
بابت برگزاری این انتخابات باید از دست اندرکاران تشکر 
کرد و از نمایندگان مجلس بعد خواست که تمام تلاش خود 

را برای خدمت به مردم به کار گیرند.

دیروز  شفیعی:  مطهره  ملی–  آرمان 
به صورت غیرمترقبه ای خبر آمد »خدابخشی« 
از معاونت سیاسی صداوسیما برکنار شده 
است. »تسنیم« نوشت: »علیرضا خدابخشی، 
خود  سمت  از  صداوسیما  سیاسی  معاون 
برکنار شده و قرار است محمدعلی صائب، 
رئیس خبرگزاری صداوسیما  با حفظ مسئولیت 
خود، سرپرستی معاونت سیاسی را نیز برعهده 
بگیرد. خدابخشی ۲۲ مهر ۱۴00 با حکم جبلی 
به عنوان معاون سیاسی سازمان صداوسیما 
منصوب شده بود.« دلیل این برکناری چه 
بود و چه ارتباطی میان این برکناری و پایان 
انتخابات مجلس وجود دارد؟ موضوع برکناری 
زمانی قابل تامل تر می شود که به آرشیو شهریور 
صداوسیما مراجعه شود. در آن روز پیمان 
جبلی،  رئیس سازمان صداوسیما تغییر معاون 
سیاسی سازمان صداوسیما را شایعه دانست 
کید کرد. حدود 6 ماه از  و بر کذب بودن آن تا
تکذیب جبلی نگذشته است که خبر برکناری 
خدابخشی منتشر و این سوال در اذهان شکل 
که چه اتفاقاتی سبب شد تا جبلی  می گیرد 
برگه برکناری معاون سیاسی اش را امضا کند. 
برخی رسانه ها مانند »ایسنا« دلیل برکناری 
خدابخشی را پذیرش استعفای او دانستند و 
حتی فرهیختگان متن استعفا را منتشر کرد که 
در آن اشاره ای به علت استعفا نشده و تنها از 
گر  حمایت های جبلی تشکر شده است. حتی ا
صحت بر استعفای علیرضا بخشی باشد، باید 
دلایلی برای این اقدام مطرح شود. سال گذشته 
که شایعه برکناری معاون سیاسی صداوسیما 
مطرح شد، به دلایلی مانند پارازیت ضدانقلاب 
روی پخش زنده، نشان دادن دختر برهنه اشاره 
کنون چه موضوعی سبب استعفا  شده بود، اما ا

خدابخشی شد؟

   رسایی چالش آفرین شد
برای  می توان  را  مختلفی  گمانه های 
خداحافظی علی بخشی با معاون سیاسی 
ح کرد که تازه ترین آن به اظهارات حمید  مطر
رسایی، فعال اصولگرا و دلواپس باز می گردد 
رسایی  شد.  زیادی  انتقادات  سبب  که 
در گفت وگوی ویژه خبری برخی رسانه ها را 
متهم کرد که درباره او انتقادات ناروایی مطرح 
گرچه در این گفت وگو ابتدا  کرده اند. رسایی ا

نام فرد یا رسانه ای را بر زبان نیاورد، اما با 
پرسش های عجیب  و مکرر مجری مبنی بر 
اینکه »نام ببرید، نام ببرید چرا نام نمی برید«، 
گفت که خبرگزاری تسنیم و روزنامه جوان این 
کار را کرده اند. مجری این برنامه برخلاف روال 
مجریان صداوسیما که در بحث ها و مناظرات 
تلویزیونی اشخاص را از نام بردن افراد نهی 
می کردند، این بار با تهییج حمید رسایی بارها از 
او می خواهد که با نام بردن از افراد مشخص کند 
که این رسانه ها متعلق به چه کسانی هستند و 
رسایی نیز اظهار کرد: »من می گویم باید تغییر 
ایجاد شود و یکباره برخی رسانه ها شروع به 
این  و حمله می کنند، در حالی که  فحاشی  
طبیعت انتخابات است. الان مثل روز روشن 
است که برخی از خبرگزاری ها و رسانه ها در این 
یکی دو روزه انواع و اقسام فحاشی ها را نسبت به 
من انجام داده اند. برخی اعضای هیات مدیره 
این رسانه ها، عضو شورای ائتلاف هستند و 
نظرشان به سمت آقای قالیباف است.«  پس 
از آن »تسنیم« که بارها نامش در این برنامه 
برده شد، در مطلبی نوشت: »صداوسیما برای 
تطهیر حمید رسایی از بداخلاقی، شب گذشته 
برنامه عجیب و غریبی را روی آنتن برد که خود 
همین برنامه هم مصداق تخطی از تذکر عمومی 
رهبر معظم انقلاب بود. »تسنیم« همچنین 
نوشت: »این اقدام از سوی صداوسیمایی که 
بعضی مسئولان ارشد آن جزو همفکران رسایی 

محسوب می شوند، مشخصا این طور تحلیل 
شد که این رسانه قصد دارد رسایی را در افکار 
عمومی نجات دهد. برخی هم در این بین در 
فضای مجازی نوشته بودند که رکورد سرعت 
تذکر رهبر انقلاب شکسته شده؛ به این معنا 
که بعضی از این منتخبان، فقط چند روز بعد 
از انتخابات و در حالی که هنوز ماه ها به تشکیل 
مجلس جدید مانده، در همین ابتدا تذکر 
شدید اخلاقی دریافت کرده اند. اما موضوع 
فقط به تطهیر رسایی منحصر نماند، بلکه 
صداوسیما عملا به یک عملیات بسیار عجیب 
علیه بیانات رهبر معظم انقلاب روی آورد و خودِ 
همین برنامه را هم به میدانی برای بداخلاقی 
و ستیزه جویی تبدیل کرد. اتفاقی که این بار 
کنش های منفی و تعجب شدید برخی  هم با وا
از کاربران فضای مجازی قرار گرفت.« حضور 
حمید رسایی به عنوان یکی از مصادیق کلام 
رهبر انقلاب درباره اختلاف افکنی در مجلس 
و اصرار مجری برنامه که قاعدتا با هماهنگی 
سردبیر بخش خبر بوده، مبنی بر اسم بردن که 
به زدن مستقیم محمدباقر قالیباف و طیفی از 
رسانه های سپاه منجر شد، پرونده خدابخشی 

را کامل بست و او استعفا داد یا برکنار شد.

   تیم جلیلی همه کاره بود
که  کرد  ح  مطر را  دیگری  گمانه  ک  تابنا
چنین است: »علیرضا خدابخشی که گروهی 

از رسانه ها او را پسرخاله سعید جلیلی و وحید 
جلیلی خوانده اند، ۲۲ مهر ۱۴00 با حکم جبلی 
به عنوان معاون سیاسی سازمان صداوسیما 
قائم  با  ترتیب،  بدین  و  بود  شده  منصوب 
استقرار چهره های  و  مقامی وحید جلیلی 
هم طیف او در بسیاری از ارکان صداوسیما، 
ترکیب صداوسیما نه به سمت یک جهت گیری 
یا جریان سیاسی، بلکه مشخصا به سمت 
یک گروه سیاسی تمایل شدیدی پیدا کرد. 
بدین ترتیب حضور بسیاری از اصولگرایان و 
انقلابی ها نیز از صداوسیما در قاب صداوسیما 
کاهش یافت. این حرکت به حدی شتاب زده 
انجام شده که حتی صدای اهالی صداوسیما 
را درآورد و جریان حضور پیمان جبلی در 
دانشکده صداوسیما، دانشجویان صداوسیما 
نسبت به کارگیری شدید عناصر نزدیک به 
وحید جلیلی با محوریت هیات هنرمندان 
اعتراض کردند. عملکرد معاونت سیاسی باعث 
شده بود، از مدت ها پیش، بحث تغییر یکی از 
ک« ماه ها  اجزای این حلقه مطرح شود و »تابنا
پیش در گزارشی از یک مجموعه تغییرات و 
جابه جایی ها در صداوسیما خبر داده بود 
که برخی از آن ها انجام شد و یکی از آن ها که 
علیرضا خدابخشی بود، تا به امروز انجام نشده 
است. با این حال، حضور حمید رسایی و اصرار 
مجری برنامه که قاعدتا با هماهنگی سردبیر 
که به  بخش خبر بوده، مبنی بر اسم بردن 
زدن مستقیم محمدباقر قالیباف و طیفی از 
رسانه های سپاه منجر شد، پرونده خدابخشی 

را کامل بست!

    صائب کیست؟
در   ۸۹ تا   ۷۹ سال  از  صائب  محمدعلی 
رادیوجوان  رادیوپیام،  سمت های خبری 
و رادیوایران مشغول فعالیت بوده است. 
اخبار  پخش  کل  اداره  قائم مقامی  وی 
مرکز  خبر  معاونت  در  خبرنگاری  صدا، 
خبر  معاونت   ،۹۴ سال  تا  خراسان جنوبی 
مرکز خراسان جنوبی تا سال ۹۸ و مسئولیت 
باشگاه خبرنگاران جوان این استان را نیز در 
کارنامه رسانه ای خود دارد. صائب از شهریور 
۱۴0۱ ریاست خبرگزاری صداوسیما را برعهده 

داشت.
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گــــزارش

ذره بین

 گزارش »آرمان ملی« از رفتن خدابخشی و آمدن صائب؛ 

قای معاون؟ استعفا یا برکناری آ
     اظهارات رسایی در برکناری آقای معاون نقش داشت؟

آرمان ملی– حمید شجاعی: »میزان مشارکت«  این واژه ای 
است که چه از پیش از آغاز انتخابات مجلس و چه پس از آن دال 
مرکزی انتخابات بود و هر کسی موافق یا مخالف صحبت می کرد 
مشارکت را محور صحبت هایش قرار می داد. چه احمد وحیدی، 
وزیر کشور که ماه ها پیش در خصوص میزان مشارکت مردم در 
انتخابات رقم 60 درصدی را اعلام کرده بود و چه نظرسنجی های 
جسته و گریخته ای که از میزان مشارکت ۳0 درصدی کل کشور خبر 
می دادند. اما آنچه مسلم است از پیش از انتخابات نیز مشخص 
بود که انتخابات مجلس آن اندازه که باید و شاید مشارکتی و رقابتی 
نخواهد بود و در بهترین حالت شاید بتواند با انتخابات حداقلی 
سال ۹۸ برابری کند. نتیجه هم چیزی جز این را نشان نداد و 
حتی طبق آمارهای رسمی  مشارکت ۴۱ درصدی مقداری کمتر از 
انتخابات مجلس یازدهم را نشان داد تا این بار نه اصلاح طلبان، 
معتدلین یا منتقدان؛ بلکه خود اصولگرایان و انقلابیون نیز به 
این رویه انتقاد وارد کنند. با این حال امروز به جای نبش قبرکردن 
عدم مشارکت مردم و توپ را به زمین یکدیگر انداختن بهتر 
است به آسیب شناسی چرایی عدم حضور مردم در انتخابات 
پرداخته شود. اینکه چه شده مردمی  که در دهه های هفتاد و 
هشتاد مشارکت میانگین 60 تا ۷0 درصدی را رقم می زدند در چند 
انتخابات اخیر مشارکت شان به نزدیک ۴0 درصد رسیده است؟ ۲ 
نوع برخورد با این پرسش می توان داشت. نخست آنهایی که مثل 
کبک سر خود را در برف فرو می برند و این موضوع را نادیده می گیرند 
و در پاسخ به این پرسش با نوعی فرافکنی و فرار به جلو انتخابات 
در کشورهای غربی را به میان می کشند که انتخابات آنها نیز بیش 
از ۳0 تا ۴0 درصد نیست تا به نحوی کاهش مشارکت چشمگیر 
مردم را موجه و طبیعی جلوه دهند. اما دسته دوم آنهایی هستند 
که عاقلانه و مدبرانه تر به این موضوع می نگردند و به دنبال علل و 
عوامل این کاهش مشارکت می روند که چه اتفاقاتی افتاده مردم 
دیگر تمایل و رغبتی برای حضور در انتخابات ندارند. اتفاقا دسته 
دوم را می توان عقلا و دلسوزانی دانست که به دنبال راهکار برای 
حل مشکل و فراهم نمودن شرایط برای بازگشت انتخابات به 
شکوه سابق هستند، اما باید اذعان داشت آن مسائلی که امروز 
باعث کاهش مشارکت شده در وجوه مختلفی قابل دسته بندی و 
بررسی هستند. از مشکلات و نارضایتی های اقتصادی و معیشتی 
گرفته تا نارضایتی های اجتماعی، عدم ترسیم آینده ای روشن برای 
جامعه، کاهش سرمایه اجتماعی و همچنین کاهش محسوس 
امید به تغییر رو بهبود برای جامعه که مجموعه به اینجا می رسد 
که مردم دیگر صندوق رای را محلی برای تغییر نبینند و به عبارتی 
بر این باور برسند که صندوق رای دیگر کار نمی کند. لذا اینگونه 
مشارکت یا عدم مشارکت در انتخابات برایشان یکسان خواهد بود 
و در نتیجه با وجود عدم برطرف کردن مشکلات و مطالبات شاهد 

چنین انتخابات حداقلی، غیررقابتی  با کاهش مشارکت معنادار 
هستیم. قدرمسلم مردم با کاهش مشارکت محسوس خود در 
چند انتخابات پیشین و اخیر پیام مشخصی از اعتراض و نارضایتی 
کمیت و  کمیت ارسال کرده اند و منتظرند ببینند تا حا خود به حا
دولت پیام را گرفته و روندها را اصلاح خواهند کرد یا اینکه همچنان 

عملکردها به روال سابق خواهد بود 

   رکوردداران بیشترین مشارکت
دولت  های مختلفی پس از انقلاب برگزارکننده انتخابات 
مجلسی بوده اند و نکته مورد توجه این است که همه روسای 
آیت ا...  جمهوری  ریاست  دوره  و   ۱۳6۹ سال  از  جمهوری 
هاشمی رفسنجانی، ۲ سال پس از آغاز دولت شان برگزارکننده 
انتخابات مجلس بوده اند. نگاهی به میزان مشارکت مردم در 
ادوار مختلف مجالس در گذشته نشان می دهد که کدام دولت ها 
به جهت شرایط و عملکردهای بهتر رضایت مردم بیشتر بوده و 
متعاقب آن مشارکت بیشتری در انتخابات داشته اند و بالعکس 
کدام دولت ها نیز به جهت عملکردهای نامطلوب باعث ایجاد 
نارضایتی در جامعه شده اند و این نارضایتی نمود را در کاهش 
مشارکت در انتخابات مجلس آن دوره نشان داده است. کافی 
است مراجعه ای به آمار داشته باشیم تا مشخص شود بیشترین 
گر تحلیل هایی را مبنا  و کمترین آمار به کدام دولت بوده است. ا
کید دارد میزان حضور مردم پای صندوق های رأی  قرار دهیم که تا
به نوعی تایید عملکرد دولت مستقر هم قلمداد می شود و یکی از 
دلایل تاثیرگذار است، با بررسی نرخ مشارکت می بینیم بیشترین 
میزان مشارکت در اولین انتخابات بعد از روی کارآمدن روسای 
جمهور پیشین، به دولت اول سیدمحمدخاتمی  با 6۷.۳۵ درصد 
در انتخابات مجلس ششم تعلق دارد. چنانکه با مشارکت 6۹ 
درصدی مردم در کل کشور در تهران  سیدمحمدرضا خاتمی، با 
یک میلیون و ۲۲6 هزار و ۴۱۸ رای؛ جمیله کدیور با ۸۹۱ هزار و ۷6، 
و علیرضا نوری با ۸۷۵ هزار و 6۷۵ رأی  بالاترین آراء را به دست آورند و 
لیست جبهه دوم خرداد پیروز انتخابات مجلس شد. پس از دولت 
سیدمحمد خاتمی  رکورد بیشترین مشارکت به دولت اول حسن 
روحانی  با 6۱.۸۳ درصد در زمان برگزاری انتخابات مجلس دهم 
می رسد. بر این اساس در انتخابات مجلس دهم که با مشارکت 
6۱.۸۳  مردم در کل کشور همراه بود در تهران محمدرضا عارف با 
۱60۸۹۲6 رای؛ علی مطهری با ۱۴۴۷۷۱۳ رای و سهیلا جلودارزاده با 
۱۳۳۳۳۲۷رای در جایگاه های اول تا سوم تهران ایستادند تا لیست 

امید در دوره دهم بتواند کل کرسی های تهران را از آن خود کند. 

   کمترین میزان مشارکت
همانطور که دولت های خاتمی  و روحانی رکورددار بیشترین 

مشارکت مردم در انتخابات هستند، دولت هایی نیز بوده و 
هستند که این رکورد از آن طرف جدول در اختیار دارند و به عبارت 
دیگر رکورددار کمترین میزان مشارکت مردم در انتخابات هستند. 
گفته پیداست که این رکورد یعنی کمترین میزان مشارکت  لذا نا
در ادوار انتخابات مجلس اول به دولت ابراهیم رئیسی و  سپس  
به دولت دوم محمود احمدی نژاد می رسد. چنانکه در همین ۲ 
دوره شاهد حضور چهره های نزدیک به دولت در مجلس شورای 
اسلامی  هستیم تا جایی که نگرانی ها از حضور تندروها این بار 
بیش از پیش شدت گرفته است. بر این اساس با مشارکت ۴۱ 
درصدی مردم که کمترین مشارکت در انتخابات پس از انقلاب 
به شمار می آید سیدمحمود نبویان با ۵۹۷۷۷0 رای، امیرحسین 
ثابتی منفرد با ۴۸۷۹۸۲ رای و حمید رسایی با ۴۸۵۷۱۱ رای نفرات 
اول تا سوم شدند تا مجموعه ای از لیست امنا، صبح ایران و شانا 
از تهران به مجلس راه یابند. پس از دولت رئیسی نیز دولت دوم 
احمدی نژاد با مشارکت ۵۵.0۴ درصدی دومین دولتی است 
کمترین میزان مشارکت را داشته است. بر این اساس غلامعلی 
له افتخاری با  ۳۱۳ هزار  حداد عادل با ۸۴۴ هزار و ۲۳0 رأی؛ لا
کانی با  ۳0۷ هزار و ۷۱۷ نفرات اول تا سوم  و ۱۴۹ رأی و علیرضا زا
تهران را تشکیل دادند و لیست جبهه متحد اصولگرایان توانست 

کرسی های مجلس را از آن خود کند.

   تعامل روسای دولت و مجلس
اما در مجالسی که بررسی شد به جز دولت های احمدی نژاد 
و رئیسی همواره شاهد همراهی روسای مجلس با رئیس جمهور 
وقت بوده ایم. چنانکه در مجلس پنجم شاهد هماهنگی میان 
حجت الاسلام ناطق نوری و مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی 
با  کروبی  بودیم. در مجلس ششم حجت الاسلام مهدی 
حجت الاسلام سیدمحمد خاتمی  همگرایی نزدیکی داشت. 
در مجلس دهم نیز علی لاریجانی در جایگاه رئیس مجلس 
هماهنگی خوبی با حجت الاسلام حسن روحانی داشت. اما 
بالعکس در مجلس هشتم که علی لاریجانی ریاست را عهده دار 
شد و همسویی با احمدی نژاد نداشت؛ اما  توانست اقدامات 
دولت را با مدیریت مجلس تحت نظارت قرار دهد و استقلال 
پارلمان را حفظ کند. حال پرسش اینجا است که همزمان با 
دولت رئیسی چه کسی قرار است ریاست پارلمان را بر عهده بگیرد 
که هم نظارت بر دولت را داشته باشد و هم بتواند قانونگذاری 
کنون  مبتنی بر منافع ملی نه خواسته های دولت انجام دهد. تا
از چهره هایی همچون محمدباقر قالیباف؛ مرتضی آقاتهرانی و 
سیدمحمود نبویان به عنوان گزینه های ریاست نام برده شده 
که گمانه زنی ها از احتمال ریاست مجدد قالیباف بر کرسی سبز 

بهارستان حکایت دارد. 

»آرمان ملی« مشارکت جامعه در ادوار انتخابات مجلس را بررسی می کند

رکوردداری احمدی نژاد و  رئیسی
       بیشترین  مشارکت مردم  در زمان دولت های خاتمی  و روحانی 

معاون رئیس جمهوری: 

بحرین از رأی داوری به نفع 
ایران شکایت کرده است

گشت  امیدی به باز
 پول های بلوکه شده هست؟

آرمان ملی:پول های ایران در چند کشور 
بلوکه شده است که تا امروز بخشی آزاد و بخشی 
در آن کشورها مانده است. آبان ۱۴00 بود که سعید 
خطیب زاده، سخنگوی وفت وزارت خارجه وعده 
داد: »ما منابع متعددی در خارج از کشور داریم 
که در حال آزادسازی تدریجی آن ها هستیم و 
گر امروز کالا های اساسی وارد کشور می شوند  ا
که این پول ها به صورت  به این معنی است 
تدریجی در حال آزادشدن هستند و آن ها از یک 
منبع نبوده اند.« این روند در حال پیگیری است 
اما برخی کشورها با ایران همکاری ندارند ارقام 
متفاوتی برای دارایی های بلوکه شده ایران در 
بانک های خارج، مطرح می شود. برخی سخن 
از ۴۵ میلیارد دلار به میان می آورند و برخی دیگر 
می گویند که ایران 60 میلیارد دلار پول بدون 
دسترسی در بانک های خارجی دارد. البته 
در این میان، رقم ۵0 میلیارد دلاری نیز برای 
دارایی های بلوکه شده ایران مطرح می شود. 
چندی قبل؛  کاظم جلالی، رئیس سابق مرکز 
رقم  اسلامی  شورای  مجلس  پژوهش های 
دارایی های بلوکه شده را 60 میلیارد دلار عنوان 
و اعلام کرده است که »تحریم های بین المللی، 
دسترسی به این منابع را محدود کرده است. 
کنون بیش از 60  میلیارد دلار  به گفته وی، هم ا
سرمایه ایران در بانک های خارجی بلوکه شده 
و دسترسی به آنها وجود ندارد.« کشور کوچک 
بحرین هم از اموال ایران را بلوکه کرده که با 

شکایت کشورمان مواجه شد.
   سرنوشت شکایت ایران

در  گفت:  رئیس جمهور  حقوقی  معاون 
بحرین  از  شکایت  پرونده   ۲ پیگیری  حال 
هستیم. محمد دهقان درباره آخرین وضعیت 
به خاطر  پیگیری های حقوقی علیه بحرین 
بلوکه کردن اموال ایران، اظهار کرد: ما در سال 
گذشته یک رای گرفتیم راجع به بانک صادرات 
و ملی که آن رای به نفع ایران و این دو بانک 
صادر شد و الان آن ها )بحرین( از رای داوری در 
محکمه داخلی هلند شکایت کرده اند و آن جا 
دارد رسیدگی می شود. این پرونده ۲۴۳ میلیون 
دلار است. وی افزود: یک مبلغ بزرگتری از بانک 
مرکزی در بحرین  داریم. براساس موافقت نامه 
آن ها  داشتیم،  بحرین  با  که  سرمایه گذاری 
نمی توانستند به وجوه بانک مرکزی تعرضی 
داشته باشند. این دعوای مهم تری است که 
ما لایحه آن را به مجلس دادیم و مجلس آن را 
تصویب کرد و به شورای نگهبان رفت که ابهامی 
در لایحه بود و به مجلس برگشت و ان شاءا... تا 
آخر سال این لایحه نهایی شود تا بتوانیم با مجوز 
مجلس، دعوای خود را پیگیری کنیم.  ۱۸ آذرماه، 
معاون حقوقی رئیس جمهور در مورد طلب ایران 
از بحرین یادآور شد: ما موضوعات مان متفاوت 
است یک دعوای ما مربوط به بانک مرکزی 
است که ۱ میلیارد و ۷00 میلیون دلار آنجا داریم 
و یک دعوا هم مربوط به بیمه است که مبلغ 
آن کم است به چند میلیون دلار می رسد. او در 
پاسخ به اینکه زمانی که دادگاه پرونده خانواده 
شهدای مدافع حرم برگزار شد برخی گفتند که 
صلاحیت آن دادگاه مورد ایراد است توضیح 
شما چیست، بیان داشت: پرونده ای که الان 
در مورد شهدای مدافع حرم در حال بررسی 
است، نشان داد که تروریست ها چه کسانی 
بودند و آن ها را به شهادت رساندند. طبیعتا این 
پرونده در دادگاه داخلی در حال رسیدگی است 
و با آن ها برخورد کیفری صورت خواهد گرفت. 
یک بحثی وجود دارد درباره اینکه حامیان این 
کار  که این  کسانی هستند  تروریست ها چه 
مستلزم یک کار اطلاعاتی است تا اطلاعات دقیق 
به دست ما برسد تا بتوانیم از کشوری که حامیان 

تروریست هاست، شکایت کنیم. 
   بانک ملی در عراق چرا فعال نیست؟

یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق در مورد توقف تعلیق فعالیت بانک 
ملی ایران در عراق توسط بانک مرکزی عراق، 
اظهار کرد: چند بانک ایرانی در عراق مجوز 
داشتند و فعالیت می کردند اما به دلیل مسائل 
ارزی و مسائل تحریم های آمریکا فعالیت این 
بانک ها در عراق کمتر شده بود و بانک مرکزی 
عراق پیشنهاد تعلیق فعالیت این بانک ها را داده 
بود. وی بیان داشت: اخیرا بانک مرکزی عراق 
اعلام کرده است که فعالیت بانک ملی ایران در 
عراق ادامه پیدا می کند. ما به دنبال این هستیم 
که شرایطی را به وجود بیاوریم که علاوه بر ادامه 
فعالیت بانک ملی در عراق، میزان فعالیت ها نیز 
افزایش پیدا کند، این امکان با همکاری و توافق 
بانک مرکزی ایران و بانک مرکزی عراق انجام 
می شود. رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
کید کرد: بنابراین فضایی که در رابطه با  عراق تأ
تعلیق فعالیت بانک ملی ایران در عراق، ایجاد 
شده بود با اطلاعیه بانک مرکزی عراق منتفی 
شده است. آل اسحاق با اعلام اینکه در زمان 
حاضر میزان روابط تجاری ایران و عراق حدود 
۱0 میلیارد دلار است، اظهار کرد: بر این اساس 
تعامل ها و فعالیت های بانکی ایران و عراق 
می تواند بسیار افزایش پیدا کند اما به دلیل 
مساله تحریم ها و دلار آمریکا این تعاملات کمی 
محدود شده است . ایران و عراق علاقه مند 
به افزایش بیشتر روابط پولی، بانکی و تجاری 
هستند و برای این اقدام هر دوطرف باید برای 
ایجاد شرایط مناسبی جهت افزایش مناسبات 

تلاش کنند.


